

Lemberger/Blaufränkisch

BEST OF 2018 - 8



Marcus Hofschuster

Rotweinwunder reloaded

Die Erfolgsgeschichte des Lembergers ist aus mehreren Gründen bemerkenswert. Zum einen traute man der sehr alten Sorte die Qualitäten, die wir heute erleben, lange Zeit überhaupt nicht mehr zu. Und zum anderen wird Lemberger bislang fast ausschließlich in Württemberg angebaut, einem Gebiet, das von anspruchsvollen Weintrinkern leider zum Teil bis heute nicht ganz ernst genommen wird.

Die Gründe für diese Skepsis haben sich nur längst überholt. Vor 20 Jahren waren die meisten Lemberger tatsächlich banal, hell, dünn und nicht selten süßlich. Einfache Alltagsgetränke, oft ohne jeglichen Anspruch. Mit dem Erfolg deutlich konzentrierter, im kleinen Holzfass ausgebaute Blaufränkisch in Österreich begann auch in Württemberg ein Umdenken. Dabei setzte man auch hier zunächst auf möglichst hohe Reife und viel Holz. Die Weine hatten schnell ihre Liebhaber, folgten sie doch einer weltweit verbreiteten Mode. Doch das war auf Dauer auch wieder ein Problem: die Weine waren überwiegend eher austauschbar, es fehlten Charakter, Finessen und echte Tiefe, zudem stellte man bald fest, dass kompottige, alkoholstarke Holzbomben sich zumeist weit weniger gut entwickeln als ursprünglich gedacht.

Es dauerte noch eine ganze Weile, bis man herausfand, wie fein erstklassiger Lemberger/Blaufränkisch in guten Lagen werden kann. Wieder waren die Österreicher mit der Erkenntnis ein paar Jahre schneller dran, doch zuletzt machten auch die deutschen Produzenten gewaltige Fortschritte. An breiter Front werden die Weine inzwischen von Jahr zu Jahr feiner, kühler, geschliffener und zugleich facettenreicher. Die besten deutschen Lemberger sind heute eine erstzunehmende Konkurrenz für erstklassigen österreichischen Blaufränkisch - und dabei längst keine Kopien mehr. Das hat man auch außerhalb Württembergs bemerkt, wo sich immer mehr Produzenten der Sorte annehmen, vor allem in Baden und Rheinhessen.

Knapp 90 Lemberger haben wir in den letzten Monaten probiert.

Links zu allen probierten Weinen und ihren Erzeugern mit ausführlichen Beschreibungen finden Sie hier www.wein-plus.eu/bo.

DIE WEINE

- 92WP 2013 Ruthe GG, Graf Neipperg
- 92WP 2015 Lämmler GG, Schnaitmann
- 91WP 2015 Mönchberg Gernhalde GG, Haidle
- 91WP 2015 "Rothe Bach", Sankt Antony
- 90WP 2015 Lämmler GG, Aldinger
- 90WP 2015 Alte Reben, Sankt Antony
- 90WP 2015 Altenberg, Knauß
- 90WP 2015 Lämmler GG, Heid
- 90WP 2015 Verrenberg GG, Fürst Hohenlohe-Öhringen
- 89WP 2011 "XR", G.A. Heinrich
- 89WP 2015 Schlossberg GG, Graf Neipperg
- 89WP 2015 Ruthe GG, Graf Neipperg
- 89WP 2014 "Hades", Jürgen Ellwanger
- 89WP 2014 Roter Berg GG, Graf von Bentzel-Sturmfeder
- 89WP 2014 Schlosswengert GG, Schloßgut Hohenbeilstein
- 89WP 2015 Wohlfahrtsberg, Knauß
- 89WP 2016 Häder VDP.Erste Lage, Haidle
- 89WP 2014 Wartberg GG "Sonnenstrahl", Kistenmacher-Hengerer
- 89WP 2015 Michaelsberg GG, Dautel
- 89WP 2014 Oberer Berg GG "Der Schwarze Löwe", Graf Adelmann
- 88WP 2015 Wachtkopf ***, Steinbachhof
- 88WP 2016 "Steinwiege", Schnaitmann
- 88WP 2013 "Felsen", Kusterer
- 88WP 2015 Roter Berg GG, Bentzel-Sturmfeder
- 88WP 2015 Sonnenberg VDP.Erste Lage ****, Dautel
- 88WP 2014 Sonnenberg VDP.Erste Lage ****, Dautel
- 88WP 2014 Scheuerberg GG "Steinkreuz", Drautz-Able
- 88WP 2014 Stiftsberg VDP.Erste Lage, Kistenmacher-Hengerer
- 88WP 2014 Michaelsberg GG, Dautel
- 88WP 2015 "Lange Berg", Sankt Antony
- 88WP 2015 "Simonroth", Schnaitmann
- 88WP 2014 Eilfingerberg GG, Herzog von Württemberg
- 88WP 2015 Himmelreich, Klumpp
- 87WP 2016 Bönningheim *** "Gipskeuper", Dautel
- 87WP 2015 Bönningheim *** "Gipskeuper", Dautel
- 87WP 2013 "Hades R", Drautz-Able
- 87WP 2016 "Bunter Mergel", Haidle
- 87WP 2015 Hofenberg GG "Glaukós", Wachtstetter
- 87WP 2015 Halde **, Steinbachhof
- 87WP 2015 Schwaigern, Graf Neipperg
- 87WP 2012 Reserve, Rolf Heinrich
- 87WP 2015 Held, Gabel
- 87WP 2013 "Steillage", Kusterer
- 87WP 2015 "Der Rote Löwe", Graf Adelmann
- 87WP 2015 Mönchberg Berge GG, Haidle
- 87WP 2016 Berg VDP.Erste Lage, Aldinger
- 87WP 2015 Wachtkopf **, Steinbachhof
- 86WP 2015 Steingrube, Fischer
- 86WP 2015 Berg GG, Jürgen Ellwanger
- 86WP 2015 Oberer Berg GG "Der Schwarze Löwe", Graf Adelmann
- 86WP 2015 "Am Turm", Sankt Antony
- 86WP 2015 "Josua", Lauffener Weingärtner
- 86WP 2016 Lassak
- 86WP 2015 Schorzach **, Bentzel-Sturmfeder
- 86WP 2015 "N°1", Reinhard Schäfer
- 86WP 2015 Steinbachhof
- 86WP 2014 "Großes Geweih I!", Hirsch

Professionell, unabhängig und kompetent

Wein-Plus ist Europas führende unabhängige Internet-Plattform zum Thema Wein. Täglich nutzen über 6.000 Menschen das Informations- und Kommunikationsnetzwerk, in dem rund 187.000 private und professionelle Weinliebhaber registriert sind. Der Weinführer von Wein-Plus ist mit Beschreibungen und Bewertungen von über 120.000 Weinen der größte seiner Art. Er wird nahezu täglich aktualisiert und basiert auf strengen Verkostungsrichtlinien.

Chefverkoster Marcus Hofschuster und sein Team arbeiten hauptberuflich für den Weinführer und nehmen sich für jede Weinbeurteilung ausreichend Zeit. Alle Weine werden ausschließlich im neutralen Proberaum von Wein-Plus in Erlangen verkostet. Die Verkostung erfolgt blind, so dass Wein und Erzeuger dem Verkoster bei der Bewertung nicht bekannt sind. Die Weine werden grundsätzlich in zusammenhängenden Serien gemeinsam mit ähnlichen Weinen probiert, um einen sinnvollen sensorischen Rahmen zu gewährleisten.

Marcus Hofschuster genießt ein herausragendes Renommee als gewissenhafter und unbestechlicher Experte. Sein Team besteht ebenfalls aus erfahrenen Verkostern mit fundierter weinfachlicher Ausbildung. Das Verkostungssystem ist voll EDV-gestützt und abgesichert gegen Verwechslungen und Eingabefehler. Die Bewertungen werden regelmäßig durch Gegenproben überprüft, die ebenfalls blind erfolgen.

Die Weine werden nach dem internationalen 100-Punkte-Schema bewertet. Dabei werden in den Weinführer nur Weine mit mindestens 80 Punkten aufgenommen. Das Bewertungssystem wird bei Wein-Plus strenger angewandt als bei anderen Weinführern heute üblich.

Die einzelnen Punkte entsprechen folgenden Kategorien:

80 bis 84 Punkte: gut

85 bis 89 Punkte: sehr gut

90 bis 94 Punkte: hervorragend

95 bis 99 Punkte: groß

100 Punkte: einzigartig

In der Reihe BEST OF zuletzt erschienen:

- BEST OF White German Grand Crus
- BEST OF White Wines of South Tyrol
- BEST OF Red Wines of South Tyrol
- BEST OF Styria
- BEST OF Wachau
- BEST OF Weinviertel
- BEST OF Barbaresco
- BEST OF Soave
- BEST OF Lugana
- BEST OF Silvaner
- BEST OF Barolo
- BEST OF Valtellina
- BEST OF Brunello 2012
- BEST OF Burgenland
- BEST OF Steiermark
- BEST OF Deutscher Spätburgunder
- BEST OF Riesling trocken
- BEST OF Südtirol

Lemberger/Blaufränkisch

BEST OF 2018 - 8



Marcus Hofschuster

Red wine miracle reloaded

The success story of Lemberger is remarkable for several reasons. On the one hand one had for a long time no longer believed the very old variety to be capable of the sort of quality we are seeing today, and on the other hand Lemberger has so far been almost exclusively planted in Württemberg, a region that is unfortunately even to this day not taken particularly seriously by sophisticated wine drinkers.

However, the reasons for this sceptical approach have long since been overcome. Twenty years ago, most Lemberger wines were indeed banal, light in colour, thin, and often sweetish. Simple everyday wines, without any class or breeding. The success of significantly more concentrated Blaufränkisch wines in Austria, matured in small oak barrels, also led to a re-evaluation in Württemberg. Here, too, the focus was initially on obtaining grapes that were as ripe as possible, and using lots of oak. The wines quickly found a certain following, complying as they did with worldwide fashion. However, in the long run this was again a problem: the wines were largely interchangeable, lacking character, finesse and real depth.

In addition, one soon learned that jammy, heavily wooded and highly alcoholic blockbusters frequently show less of a positive development and maturation than originally expected.

It still took some time to find out how elegant and classy excellent Lemberger/Blaufränkisch can be when sourced from good vineyard sites. Once again, the Austrians were quicker by a few years in reaching this realization; however, German producers, too, have made tremendous progress recently. On a broad front, the wines are becoming more elegant from one year to the next, more polished and cooler, and at the same time showing more facets and class. Today, the best German Lemberger wines are serious competitors to top-rated Austrian Blaufränkisch wines, and they are by no means any longer simply copies of the latter. This has also been noted outside of Württemberg, with an increasing number of producers taking up work with the variety, particularly in Baden and Rheinhessen.

In comparison with Pinot Noir, Lemberger still fills up only a tiny niche in Germany, but it is a niche that is growing, and becoming increasingly more valuable. For this reason, we will be devoting an own annual BEST OF report to this variety.

We have tasted 90 Lemberger wines in recent months. We have listed the best results here. Links to all the wines tasted and to their producers, including comprehensive descriptions, can be found: www.wein-plus.eu/bo

DIE WEINE

- | | |
|--|--|
| 92WP 2013 Ruthe GG, Graf Neipperg | 88WP 2015 "Lange Berg", Sankt Antony |
| 92WP 2015 Lämmle GG, Schnaitmann | 88WP 2015 "Simonroth", Schnaitmann |
| 91WP 2015 Mönchberg Gernhalde GG, Haidle | 88WP 2014 Eilfingerberg GG, Herzog von Württemberg |
| 91WP 2015 "Rothe Bach", Sankt Antony | 88WP 2015 Himmelreich, Klumpp |
| 90WP 2015 Lämmle GG, Aldinger | 87WP 2016 Bönningheim *** "Gipskeuper", Dautel |
| 90WP 2015 Alte Reben, Sankt Antony | 87WP 2015 Bönningheim *** "Gipskeuper", Dautel |
| 90WP 2015 Altenberg, Knauß | 87WP 2013 "Hades R", Drautz-Able |
| 90WP 2015 Lämmle GG, Heid | 87WP 2016 "Bunter Mergel", Haidle |
| 90WP 2015 Verrenberg GG, Fürst Hohenlohe-Öhringen | 87WP 2015 Hofenberg GG "Glaukós", Wachtstetter |
| 89WP 2011 "XR", G.A. Heinrich | 87WP 2015 Halde **, Steinbachhof |
| 89WP 2015 Schlossberg GG, Graf Neipperg | 87WP 2015 Schwaigern, Graf Neipperg |
| 89WP 2015 Ruthe GG, Graf Neipperg | 87WP 2012 Reserve, Rolf Heinrich |
| 89WP 2014 "Hades", Jürgen Ellwanger | 87WP 2015 Held, Gabel |
| 89WP 2014 Roter Berg GG, Graf von Bentzel-Sturmfeder | 87WP 2013 "Steillage", Kusterer |
| 89WP 2014 Schlosswengert GG, Schloßgut Hohenbeilstein | 87WP 2015 "Der Rote Löwe", Graf Adelmann |
| 89WP 2015 Wohlfahrtsberg, Knauß | 87WP 2015 Mönchberg Berge GG, Haidle |
| 89WP 2016 Häder VDP.Erste Lage, Haidle | 87WP 2016 Berg VDP.Erste Lage, Aldinger |
| 89WP 2014 Wartberg GG "Sonnenstrahl", Kistenmacher-Hengerer | 87WP 2015 Wachtkopf **, Steinbachhof |
| 89WP 2015 Michaelsberg GG, Dautel | 86WP 2015 Steingrube, Fischer |
| 89WP 2014 Oberer Berg GG "Der Schwarze Löwe", Graf Adelmann | 86WP 2015 Berg GG, Jürgen Ellwanger |
| 88WP 2015 Wachtkopf ***, Steinbachhof | 86WP 2015 Oberer Berg GG "Der Schwarze Löwe", Graf Adelmann |
| 88WP 2016 "Steinwiege", Schnaitmann | 86WP 2015 "Am Turm", Sankt Antony |
| 88WP 2013 "Felsen", Kusterer | 86WP 2015 "Josua", Lauffener Weingärtner |
| 88WP 2015 Roter Berg GG, Bentzel-Sturmfeder | 86WP 2016 Lassak |
| 88WP 2015 Sonnenberg VDP.Erste Lage ****, Dautel | 86WP 2015 Schorzach **, Bentzel-Sturmfeder |
| 88WP 2014 Sonnenberg VDP.Erste Lage ****, Dautel | 86WP 2015 "N°1", Reinhard Schäfer |
| 88WP 2014 Scheuerberg GG "Steinkreuz", Drautz-Able | 86WP 2015 Steinbachhof |
| 88WP 2014 Stiftsberg VDP.Erste Lage, Kistenmacher-Hengerer | 86WP 2014 "Großes Geweih LI", Hirsch |
| 88WP 2014 Michaelsberg GG, Dautel | |

Professional, independent and competent

Wein-Plus is the leading independent Internet platform on the topic of wine in Europe. Each day, more than 6,000 people use the network for information and communication, which has around 187,000 registered private and professional wine enthusiasts. The Wein-Plus wine guide, which lists tasting notes and scores for more than 120,000 wines, is the most comprehensive guide of its kind. It is brought up to date virtually on a daily basis, and is founded on strict tasting guidelines.

Head taster Marcus Hofschuster and his team work full-time for the wine guide, and ensure they take sufficient time for each and every wine rating and description. All the wines are tasted without exception in the neutral surroundings of the tasting room at the Wein-Plus head office in Erlangen, Germany. Tasting is always done blind, so that the tasters do not know during the tasting which wine or which producer they are rating. Wines are always tasted in logical series together with other similar wines, in order to ensure a meaningful sensory framework for the descriptions and ratings.

Marcus Hofschuster enjoys an outstanding reputation as a conscientious and incorruptible expert. His team consists of tasters who are likewise experienced, and have professional training in wine. The tasting system is fully supported by a computer system, with protection built in against errors of entry and mix-ups. Ratings are constantly monitored by inserting counter-bottles, which are also tasted blind.

Wines are scored in accordance with the international 100 point system. Only wines that score a minimum of 80 points are included in the wine guide. At Wein-Plus, the scoring system is applied more strictly than is usual in the case of other wine guides.

Specifically, the points scores correspond with the following categories:

80 to 84 Points: good

85 to 89 Points: very good

90 to 94 Points: outstanding

95 to 99 Points: great

100 Points: unique

Recently published in the BEST OF series:

- BEST OF White German Grand Crus
- BEST OF White Wines of South Tyrol
- BEST OF Red Wines of South Tyrol
- BEST OF Styria
- BEST OF Wachau
- BEST OF Weinviertel
- BEST OF Barbaresco
- BEST OF Soave
- BEST OF Lugana
- BEST OF Silvaner
- BEST OF Barolo
- BEST OF Valtellina
- BEST OF Brunello 2012
- BEST OF Burgenland
- BEST OF Steiermark
- BEST OF Deutscher Spätburgunder
- BEST OF Riesling trocken
- BEST OF Alto Adige